
7 یک شنبه 25 تیر 1402  16 جولای 2023   شماره 1316 تجارت امروز

علی آبادی: ایمیدرو به سمت حکمرانی در بخش معدن حرکت کند
لزومپرهیزازخامفروشی

وزیر صنعت، معــدن و تجارت با بیان اینکه ایمیدرو باید از تصدی گری به 
سمت حکمرانی در بخش معدن حرکت کند، گفت: حکمرانی به معنای انجام 
یک طرفه اقدامات نیست، بلکه در این روش باید با تسهیل گری از بخش 

خصوصی حمایت کرد.
به گزارش سازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع معدنی ایران )ایمیدرو(، »عباس علی آبادی« 
در مراســم تکریم و معارفه رئیس هیات عامل ایمیدرو افزود: همه دولت ها به دنبال توسعه از 
نوع توسعه پایدار هستند. برای رسیدن به توسعه پایدار نیازمند پایدار بودن تولید هستیم و برای 
دستیابی به الگوی بومی تولید پایدار، به تولید ملی و شناخت مزیت های مان نسبت به سایر رقبای 
جهانی نیازداریم.وی گفت: وقتی رهبر معظم انقلاب می فرمایند »افزایش تولید«، منظورشان 
تولید پایدار است که باید بر پایه مزیت ها باشد.وزیر صمت ادامه داد: امروزه باید برنامه ریزی لازم 
با همکاری بخش خصوصی انجام شود تا به سرعت از وضعیت فعلی خارج شویم، که یکی از 
پیش شرط های آن حرکت به سمت بهره وری و توسعه روابط بین الملل است تا تراز تجاری مان 

بهبود بخشیده شود.
وی با بیان اینکه ایمیدرو امروز باید از تصدی گری به سمت حکمرانی در بخش معدن حرکت 
کند، یادآور شــد: حکمرانی به معنای انجام یک طرفه اقدامات نیســت، بلکه در این روش با 

تسهیل گری از بخش خصوصی حمایت کرده و نگاه جامعه را به این سمت سوق دهیم.
علی آبادی، »توسعه پهنه ها«، »پرهیز از خام فروشی و افزایش بهره وری«، »توسعه زنجیره های 
ارزش«، »تعهد به محیط زیست« و »اخلاق و حرکت در مدار اخلاق« را از موضوعات مهم 
پیش روی حوزه معادن و صنایع معدنی برشمرد و تاکید کرد: اجرایی شدن این موضوعات در 

دستورکار مدیران ایمیدرو قرار گیرد.
وزیر صمت گفت: مجمع جهانی اقتصاد سالیانه مواردی را به عنوان چالش های جهانی اقتصاد 
معرفی می کند که عدم ســرمایه گذاری در بخش های دانش بنیان یک چالش مهم در حوزه 

صنعت و معدن دنیا است.

فرصتهایآفریقابرایایراندربخشدام
قائم مقام وزارت جهاد کشــاورزی تصریح 
کرد: قاره آفریقا مزیت های خوبی برای تامین 
بخشی از پروتئین و نهاده های کشاورزی و 

دامی مورد نیاز کشور دارد.
علیرضا پیمان پاک، قائم مقام وزارت جهاد کشاورزی 
در برنامه تلویزیونی با تشریح دستاوردهای سفر رئیس 
جمهور به 3 کشــور آفریقایی، تصریح کرد: این قاره به 
دلیل داشتن ویژگی های منحصر به فرد از جمله شرایط 

آب و هوایی، خاک حاصلخیز و فرصت های سرمایه گذاری در معرض توجه کشورهای پیشرو در 
حوزه اقتصادی نوظهور مثل ترکیه و چین قرار گرفته و از ابتدای دولت سیزدهم، فارغ از بحث های 
سیاسی و تحریم ها، به دلیل همین ویژگی ها و مزیت های مناسب افزایش تعاملات اقتصادی با 

این قاره در دستور کار قرار گرفته است.
وی با اشاره به اینکه از 1200 میلیارد دلار تجارت حوزه آفریقا، حدود 600 میلیارد دلار آن واردات 
و تقریباً همین مقدار صادرات است، تصریح کرد: واردات را محصولات نهایی تشکیل می دهد که 
ایران در برخی از این کالاهای نهایی مزیت دارد و از طرفی صادرات کشورهای آفریقایی مواد 
معدنی، مواد اولیه و محصولات کشاورزی است که ما وارد کننده آن هستیم و این مسئله این 
فرصت را ایجاد می کند که مستقل از سیاست های دیگری که در حوزه بین الملل داریم توجه 
ویژه ای به این بخش داشته باشیم.پیمان پاک با یادآوری اینکه حجم تجارت ایران با کشورهای 
آفریقایی از 600 میلیون دلار در ابتدای دولت سیزدهم به 1 میلیارد و 200 میلیون دلار در حال 
حاضر رسیده است، گفت: با توجه به سطح بهداشت استاندارد، اکنون می توانیم بخشی از نیاز 
کشــور به پروتئین که حدود 150 تا 200 هزار تن است از آفریقا وارد کنیم و در این خصوص 
توافقنامه ای با کنیا به امضا رسید.وی افزود: در حوزه شیلات هم توافقنامه ای با دولت کنیا به امضا 
رسید که بر اساس آن صیادان ما بتوانند از فضای ساحلی این کشور استفاده کنند، ضمن اینکه 
مواد اولیه بســیاری از محصولات دریایی ما وارداتی است که بر اساس این توافقنامه می توان 
ارزان تر از کنیا وارد کرد.به گفته پیمان پاک در حوزه اوگاندا هم تمرکز بر کشت فرا سرزمینی بود 
و قرار شد دولت اوگاندا، 10 هزار هکتار زمین کشاورزی به عنوان نمونه در اختیار ایران قرار دهد 

تا در آن کشت فرا سرزمینی انجام شود.

عبور تولید غلات ایران از 20 میلیون تن در سال جاری
رتبه8ایراندرذخیرهغلاتدنیا

سازمان جهانی خواروبار و کشاورزی)فائو( با پیش بینی تولید 20.6 میلیون 
تن غله در ایران طی ســال زراعی جاری از رتبه هشتمی ایران در ذخیره 

غلات دنیا خبر داد.
سازمان جهانی خواروبار و کشاورزی)فائو( در جدیدترین گزارش خود از سلسله گزارش های 
موسوم به »دورنمای محصولات و وضعیت غذایی« کل تولید غلات ایران در سال زراعی جاری 
را 20.6 میلیون تن پیش بینی کرده است.ایران در سال گذشته 20.6 میلیون تن غله تولید کرده 
بود که بر اساس پیش بینی فائو در سال 2023 نیز به همین میزان غله تولید خواهد کرد.بر اساس 
پیش بینی فائو تولید گندم ایران در سال جاری نسبت به سال قبل از آن به میزان 500 هزار تن 
افزایش خواهد یافت و از 13 میلیون تن در سال قبل به 13.5 میلیون تن در سال زراعی جاری 
خواهد رسید.اما تولید شلتوک برنج در ایران که در سال گذشته 3.5 میلیون تن بوده در سال جاری 
500 هزار تن کاهش خواهد یافت و به 3 میلیون تن خواهد رسید.تولید سایر غلات نسبت به 

سال قبل تغییری نخواهد داشت و در سطح 4.1 میلیون تن باقی خواهد ماند.  
*رتبه 8 ایران در ذخیره غلات دنیا

این گزارش همچنین ذخایر غلات ایران در پایان سال 2022 را 12.5 میلیون تن برآورد کرده 
است. در سال پیش از آن کل ذخایر غلات ایران 11.8 میلیون تن اعلام شده بود.ایران در حدود 
1.5 درصد از کل ذخایر غلات دنیا در پایان سال 2022 را به خود اختصاص داده است. کل ذخایر 
غلات دنیا در پایان این سال 857 میلیون تن برآورد شده که 294 میلیون تن از این رقم مربوط 
به گندم و 197 میلیون تن شامل برنج بوده است.ایران  با ذخایر غلات 12.5 میلیون تنی در رتبه 
هشتم جهان از این نظر قرار گرفته است. چین با ذخایر غلات 397 میلیون تنی در رتبه اول قرار 
داشته است. هند با 67 میلیون تن و آمریکا با 58 میلیون تن به ترتیب رتبه های دوم و سوم را از 
این نظر به خود اختصاص داده اند.اتحادیه اروپا با 43 میلیون تن، اوکراین با 23 میلیون تن، روسیه 
با 18 میلیون تن، و برزیل با 13.8 میلیون تن به ترتیب در رتبه های چهارم تا هفتم از این نظر 
قرار گرفته اند.ایران در حالی رتبه هشتم جهان در ذخیره سازی غلات را دارد که هجدهمین 
کشور پرجمعیت جهان محسوب می شود. کشوری مثل مصر با جمعیتی تقریبا برابر ایران تنها 

4.3 میلیون تن ذخیره غله داشته است.

اخبار کوتاه 

وزیر تعــاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: دولت به 
شدت و به صورت شــبانه روزی برای مهار تورم 

تلاش می کند.
سید صولت مرتضوی در جشن بزرگداشت روز خانواده و تکریم 
بازنشستگان، اظهار کرد: مقام معظم رهبری امسال را سال مهار 
تورم و رشد تولید گذاشتند. دولت به شدت و به صورت شبانه 
روزی برای مهار تورم تلاش می کند.وی خطاب به بازنشستگان 
حاضر در جمع، ادامه داد: شاید یکی از خواسته های به حق شما 
این باشد که حداقل معیشت جامعه بازنشستگی باید تامین شود، 
حرف به حقی است. حتما باید انجام شود. تلاش های خوبی در 
حال انجام اســت تا به ثبات برسیم. در برخی کالاها به ثبات 

رسیدیم و در برخی کالاها هنوز مشکل داریم.
 تا تورم مهار نشود، افزایش حقوق همچون 

خرج کردن از کیسه مهمان است
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با بیان اینکه اگر دولت قد علم 
کرده و تورم را مهار کند، قطعا جامعه بازنشستگی به بخشی از 
خواسته های خود خواهد رسید، افزود: اگر نتوانیم تورم را مهار 
کنیم و تورم سرســام آور وجود داشته باشد، هرچقدر افزایش 
حقوق داشته باشیم، به اصطلاح خرج از کیسه مهمان است. 
وقتی تورم بر اقتصاد کشــور عارض شــود یعنی سفره مردم 

کوچک می شود.
وی بیان کرد: هرچقدر دولت بدون پشتوانه حقوق را افزایش 
دهد، یعنی استقراض از بانک مرکزی؛ استقراض از بانک مرکزی 

هم یعنی پول پر قدرت و پول پرقدرت به معنای افزایش تورم 
هشــت برابری است. هم در حوزه صادرات نفت، هم صادرات 
غیر نفتی، هم اصلاح ضریب جینی و هم در زمینه تراز تجاری 
کارهای خوبی انجام می شــود اما مهار تورم کاری کارستان 

می خواهد.
مرتضوی با تاکید بر اینکه مشکلات بازنشستگان باید در دستور 
کار ما باشد، عنوان کرد: بالغ بر 160 شرکت وابسته به صندوق 
بازنشستگی کشوری داریم. اگر اینها از روز اول درست مدیریت 
می شدند امروز دست شما در جیب خودتان بود و با افتخار درآمد 
کسب می کردید. این سیاست در حال جاری شدن است. قطعا 
قول می دهم در گام نخســت حداقــل یک نفر از منتخبین 
بازنشستگان با اصلاح ضوابط و آیین نامه ها عضو هیات مدیره 
صندوق بازنشستگی کشــوری خواهد شد. من این اصطلاح 
»بازنشستگی« را هم غلط مصطلح می دانم، مگر بازایستادگی 

داشتیم که اکنون این عزیزان بازنشسته می شوند؟.
وی با اشاره به تاکیدات رهبری مبنی بر اینکه باید اقتصاد درون 
زا و برون نگر را طراحی کنیم، عنوان کرد: برای رسیدن به رشد 
تولید نیاز به زیرساخت ها داریم. نیاز به زیرساخت در حوزه معدن، 
در حوزه توجه به اقتصاد دریا محور، در حوزه توســعه حمل و 
نقل ریلی و جاده ای، در حوزه توســعه حمل و نقل هوایی، در 
حوزه افزایش بهره وری و استفاده از دانش روز و ارتباط مناسب با 
کشورهای جهان؛ حدود دو سالی که از عمر این دولت می گذرد 
رئیس جمهوری بیرق دیپلماسی خارجی را برافراشته اند. هم با 

کشورهای همسایه، هم با کشورهای آسیایی، هم با کشورهای 
اروپایی، هم با کشورهای آفریقایی و هم با کشورهای آمریکای 
جنوبی ارتباطات بسیار وسیعی برای برون رفت مشکلات فراهم 

شده است.وزیر کار توضیح داد: در خبرها ملاحظه کردم که با 
افزایش تولید نفت به بالغ بر دو میلیون بشکه در روز، ایران دوباره 
به جایگاه خود برگشته است و بعد از عربستان و عراق و امارات 

ما مقام چهارم را در تولید و ان شــاءالله صادرات نفت به دست 
آوردیم. در چند سال گذشته برخی از دولت مردان در مجالس 
اعلام می کردند اگر کسی بتواند دراین کشور روزی 300 هزار 
بشکه نفت صادر کند، او را به ما معرفی کنید تا به عنوان وزیر 
نفت انتخاب کنیم. بنا بر گزارشات مراکز رسمی جهانی، صادرات 
نفت امروز ما با میعانات نفتی بالغ بر یک میلیون و 500 هزار 
بشکه در روز شده اســت. البته مشکلاتی همواره به واسطه 
شیاطین وجود دارد اما اقتصاد ما بعد از یک دهه رشد منفی روند 

رشد مثبت را به خود گرفته است.
مرتضوی افزود: شاید در پاسخ به این عرایض، شما سوال کنید 
اگر چنین است چرا ما همواره در عسر و حرج به سر می بریم؟. 
ســالها زلف رشد اقتصادی ما را با اخم و لبخند بیگانگان گره 
زده بودند که به فضل الهی از آن عبور کردیم. زمامی که این 
دولت زمام مدیریت اجرایی کشــور را به دست گرفت، شاهد 
ورشکستگی صندوق های بازنشستگی بودیم که اقتصاد کشور 
را با بحران مواجه می کرد. در نیمه دوم سال 1400 صرفا بالغ بر 
400 هزار میلیارد تومان بنا بر تعبیر امروزی ها 400 همت کسری 
بودجه صندوق های بازنشستگی بود. بدهی که برای دولت ایجاد 
شده بود بالغ بر 500 هزار میلیارد تومان انتشار اوراق خزانه بود که 
به روایتی تا افق 1404 بالغ بر 700 هزار میلیارد تومان و معادل 
بودجه عمومی یک ســال کشور بود. اما ما با همین تمهیدات 
و بــا افزایش صادرات و با اصلاح تراز تجاری و مثبت شــدن 
تراز تجاری ایران توانستیم به راحتی از این بحران ها عبور کنیم.

وزیرکار:افزایش»حقوقها«باعثافزایش»تورم«میشود

اینفوگراف

قیمت مصوب خرید تضمینی گندم و برنج ابلاغ شد باید برای کشاورزان مزیت سازی کنیم

پسته و زعفران خراسان شمالی نیازمند ایجاد زنجیره ارزش

خبر خوب برای کشاورزان؛  مدیرکل امور اقتصادی سازمان تحقیقات کشاورزی:

معاون سازمان جهاد کشاورزی استان مطرح کرد:

مدیرکل امور اقتصادی ســازمان تحقیقات، آموزش و ترویج 
کشــاورزی گفت: الگوی کشت تدوین شده ولی چون اعتبار 
اجرای طرح تخصیص نیافته این طرح به صورت کامل اجرایی 

نشده است.
علیرضا نیکویی، با بیان اینکه وظیفه تدوین الگوی کشت و نظارت بر آن 
بر عهده سازمان تحقیقات آموزش و ترویج کشاورزی، گفت: وظیفه اجرا بر 
عهده معاونت زراعت و سازمان های جهادکشاورزی استان ها، وظیفه پیگیری 
پشتوانه های حمایتی مالی و سیاست گذاری بر عهده معاونت امور برنامه ریزی 

و اقتصادی و وظیفه نظارت نیز بر عهده سازمان تات گذاشته شد.
الگوی کشت تامین اعتبار نشد

وی ادامه داد: تدوین الگوی کشت برای سال 1401_ 1402 به طور کامل 
توسط سازمان تات انجام شد. بخش اجرا و سیاست گذاری و تامین پشتوانه 
مالی نیز بر عهده معاونت های دیگر است که متاسفانه این بخش ها به دلیل 
تامین اعتبار نشدن اجرایی نشد و سازمان های جهادکشاورزی استان ها با وجود 
اینکه الگوی کشــت به آنها ابلاغ شد اما اینکه چگونه باید آن را اجرا کنند 
و چگونه به کشاورزان انگیزه دهند، راهکاری نداشتند.مدیرکل امور اقتصادی 
سازمان تحقیقات، آموزش و ترویج کشاورزی اضافه کرد:الگوی کشت علاوه 
بر تغییر سطوحی که در برخی از محصولات می دهد هدف گذاری برای افزایش 
بهره وری در واحد سطح  کلیه محصولات را دارد که این هدفگذاری در  قالب 

کاروان های ترویج الگوی کشت و آموزش سازمان تات است.
به گفته وی اینکه ادعا کنیم الگوی کشت تاکنون توانسته جهت ها را تغییر 
دهد باید اعلام کنیم که موفق نبودیم زیرا منابع مالی آن تامین نشده و این 

طرح به صورت کامل اجرایی نشده است.
الگوی کشت باید هر سال به روز رسانی شود

نیکویی تصریح کرد: الگوی کشت نظام برنامه ریزی است و به یک سال به 
خصوص نمی توان آن را منوط کرد. یعنی هرسال باید برنامه الگوی کشت 
همگام سازی، به روز رسانی و ابلاغ شود. بسیاری از پارامترهایی که برای تولید 
در نظر می گیریم سالانه تغییر می کند. مثلا تکنولوژی و انواع ارقامی که در 
اختیار داریم یا حتی قیمت نهاده ها نیز تغییر می کند. این طرح یک افق کلی 

دارد که بایستی در طول برنامه هفتم توسعه به آن دست یابیم.
سازمان برنامه و بودجه باید اعتبار طرح را تامین کند

وی در پاسخ به اینکه چرا منابع مالی تاکنون تامین نشده است؟ گفت:وزارت 
جهاد تمام تلاش خود را کرده و درخواست خود را به سازمان برنامه و بودجه 
فرستاده است، ولی اینکه چرا تحقق پیدا نکرده موضوعی است که به بیرون از 
وزارتخانه ارتباط دارد. یعنی سازمان برنامه و بودجه باید اعتبار این طرح را تامین 

می کرد که تاکنون نکرده است.
نیکویی در پاسخ به اینکه برخی از منتقدان می گویند به دلیل  نبود آمار دقیق از 
میزان تولید نمی توان در این بخش به درستی برنامه ریزی کرد، گفت:اطلاعات 
زیادی در بخش کشاورزی داریم که کشور سالیان سال است با این اطلاعات 
اداره می شود اما ممکن است دقیق نباشد. اینگونه نیست که ندانیم سطح زیر 
کشت محصولاتمان چقدر است. در نظام برنامه ریزی الگوی کشت با همین 
امکانات هم امکان برنامه ریزی وجود دارد. ما به دنبال استقرار نظام برنامه ریزی 

الگوی کشت هستیم. یکی از هدف های نظام الگوی کشت تدقیق اطلاعات 
است. زیرا اجرای الگوی کشت توسط بهره برداران خود به خود باعث تدقیق 
شدن اطلاعات می شود. همینطور در حال رصد و پایش اطلاعات هستیم. در 
حقیقت با تدقیق اطلاعات سال به سال امید داریم که الگوی کشت در سطح 

دقیق تر انجام شود.
دبیر کمیته نظارت برنامه ملی الگوی کشت با بیان اینکه در تدوین الگوی 
کشــت به ظرفیت های آبی هر منطقه توجه شده است، گفت: در سال اول 
اجرای الگوی کشت پیش بینی شده که سه میلیارد مترمکعب از مصرف آب 
کشاورزی کاسته شود. ولی در برنامه امسال چون آب قابل برنامه ریزی توسط 
خود وزارت نیرو ابلاغ شده و میزان آن مشخص است اقدامات ما منطبق بر 

این آب قابل برنامه ریزی خواهد بود.
به یکباره نمی توانیم به بخش کشاورزی شُک وارد کنیم 

به گفته مدیرکل امور اقتصادی سازمان تحقیقات، آموزش و ترویج کشاورزی 
گفت: انتقادی که به این موضوع وارد می شود به جا نیست، زیرا در سال اول به 
این موضوع توجه شد و برای سال های بعد نیز جامع تر درنظر گرفته شده است. 
به یکباره نمی توانیم شک به بخش کشاورزی وارد کنیم. شک وارد کردن به 
بخش کشاورزی و کاهش آب کشاورزی در حقیقت تهدید امنیت غذایی است. 
در یک افقی که در سند امنیت غذایی دیده شده باید آب مصرفی در بخش 

کشاورزی  را به آب قابل برنامه ریزی نزدیک کنیم.
نیکویی در پاسخ به اینکه اتحادیه ها و بخش خصوصی معتقدند در الگوی 
کشت نظر آنها دیده نشده است، گفت: این انتقاد به جا است. ولی اینگونه نبوده 
که تاکنون از نظرات آنها استفاده نشده باشد. برای همین جلساتی با تشکل ها و 

انجمن های مرتبط با زراعت و باغبانی در کل کشور خواهیم داشت.
باید برای کشاورزان مزیت سازی کنیم

دبیر کمیته نظارت برنامه ملی الگوی کشت در ادامه به مشوق های کشاورزان 
برای اجرای الگوی کشت نیز اشاره کرد و گفت: بخشی از مشوق ها توسط 
وزارت جهادکشاورزی در حال پیگیری است که امیدواریم به نتیجه برسد و 
ابلاغ شود. کشاورزان اگر رغبت به کاشت محصولی که  به آنها پیشنهاد شده 
نداشته باشــند حق دارند زیرا آنها دیدگاه اقتصادی دارند و باید به آن توجه 
کنند. ما باید شرایط لازم را برای آنها فراهم کنیم. اگر جایی توقع داریم که 
به جای کاشــت برخی از محصولات که استراتژیک نیستند مانند سبزی و 
صیفی به سمت کاشت محصولات استراتژیک مانند دانه های روغنی برویم 
باید برای کشاورزان مزیت سازی کنیم. اگر این اتفاق صورت نگیرد کشاورز 

هم انگیزه ای ندارد.
کشاورزان به افزایش بهره وری توجه کنند

وی در بخش دیگری از صحبت هایش گفت: توقع داریم کشاورزان بر افزایش 
بهره وری در همین محصولاتی که می کارند، تمرکز کنند. همچنین می توانند 
از فناوری ها و داده های نو نیز استفاده کنند که هزینه ای هم برای آنها ندارد 
زیرا معاونت آموزش و ترویج تمام یافته های خود را به صورت رایگان در اختیار 
کشاورزان قرار می دهد.نیکویی در ادامه گفت: برای مثال کشاورز به کاشت 
یک رقم بومی سالهاست که عادت کرده است اما بخش تحقیقات رقم هایی 
را بیرون داده  که اگر به سمت استفاده از آن ارقام بروند می توانند چند درصد 
بر عملکردشــان اضافه کنند. یا مثلا می توانند با آرایش کاشت بهره وری را 
بالا ببرند. مهم این اســت که کشاورزان استفاده از حداقل منابع و به دست 
آوردن حداکثر تولید را داشته باشد.وی در پاسخ به اینکه گفته می شود الگوی 
کشت گزینه های جایگزینی برای کاشت ندارد،  گفت:اینگونه نیست که توصیه 
نکنیم و گزینه های پیشنهادی نداشته باشیم. مثلا کشاورزان در برخی مناطق 
علوفه ای کاشت می کنند که ما علوفه هایی کم آب بر را به آنها پیشنهاد داده ایم.
دبیر کمیته نظارت برنامه ملی الگوی کشت در پایان گفت: پورتال الگوی 
کشت را با آدرس https://ncp.areeo.ac.ir تهیه کردیم که به تفکیک 
استانها اسناد الگوی کشت وجود دارد و فعالان بخش کشاورزی می توانند با 

مراجعه به آن اطلاعات مورد نیاز خود را کسب کنند.

معاون برنامه ریزی و امور اقتصادی ســازمان جهاد کشاورزی خراسان 
شمالی گفت: پسته و زعفران دو محصول استراتژیک این استان هستند 

که نیاز به ایجاد زنجیره ارزش دارند.
علی بهنام فر، اظهارکرد: این دو محصول در این استان رو به رشد هستند و باید مطالعات 

لازم در ارتباط با ایجاد صنایع پیشین و پسین آن انجام شود.
وی با اشاره به اینکه اولویت این سازمان برای ایجاد صنایع تبدیلی و تکمیلی، شناسایی 
اولویت ها، تامین منابع برای اجرای کار و مهیا کردن بازار فروش محصولات است، افزود: 
خراسان شمالی از لحاظ صنایع تبدیلی و تکمیلی ایجاد شده نسبت به کشور خیلی عقب 

نیست اما باید به نیاز و مزیت های استان نیز توجه ویژه شود.
بهنام فر ادامه داد: به عنوان مثال در سال های گذشته در حوزه دام به راه اندازی واحدهای 
تولیدی خوراک دام توجه ویژه ای شده و تعداد زیادی واحد از این نوع نیز راه اندازی شد که از 
آن ها استقبال خوبی نیز به عمل آمده است اما باید حوزه دام را به عنوان یک زنجیره کامل از 
راه اندازی کارخانجات خوراک دام تا پرورش و کشتار دام و همچنین ایجاد ارزش افزوده دید.
وی با اشاره به اینکه در بجنورد کشتارگاه صنعتی دام وجود دارد اما فقط کشتار دام با ظرفیت 
کمی صورت می گیرد در خصوص علت این امر توضیح داد: در کشتارگاه صنعتی دام بجنورد 
واحد بسته بندی و ذخیره سازی گوشت وجود دارد اما به علت اینکه تاکنون به متولی قوی 
واگذار نشده فعالیت فقط در فاز کشتار و در اندازه ای است که بتوان اجاره کشتارگاه را درآورد.
این مقام مسئول بیان کرد: در حال حاضر یک کشتارگاه دام در اسفراین و یک کشتارگاه 
دیگر در شیروان با واحدهای تکمیلی تر در حال ساخت است و علاوه بر آن چندین کشتارگاه 

طیور نیز در استان راه اندازی شده است.
وی با بیان اینکه در حال حاضر یکی از مزیت های استان در حوزه کشاورزی، محصولات 
باغی است، گفت: اما تاکنون در این حوزه صنایع تبدیلی و تکمیلی پویایی ایجاد نشده و نیاز 

به سرمایه گذاری در این حوزه است.
سید عباس آقامیری مدیر امور صنایع سازمان جهاد کشاورزی خراسان شمالی نیز در گفت 
و گو با ایســنا چندی پیش اظهار کرده بود: در حال حاضر محصولات باغی در این استان 

بیش از سایر محصولات تولیدی کشاورزی در استان به صنایع تبدیلی و تکمیلی نیاز دارند.

وی اظهار کرد: انگور یکی از محصولات باغی مهم در این استان است که بیش از سایر 
 محصولات باغی نیاز به صنایع تبدیلی و تکمیلی دارد.وی با اشــاره به اینکه در گذشــته

 25 درصد از محصولات کشاورزی در این استان نیاز به ایجاد صنایع تبدیلی و تکمیلی داشت، 
افزود: تعدادی از صنایع تبدیلی و تکمیلی طی یکی دو سال گذشته ساخته شده اما در کنار آن 
میزان تولیدات محصولات کشاورزی نیز افزایش یافته است که با بررسی های صورت گرفته 

هنوز 25 درصد از صنایع کشاورزی نیاز به ایجاد صنایع تبدیلی و تکمیلی دارد.
آقامیری ادامه داد: در این استان 113 واحد صنایع تبدیلی و تکمیلی وجود دارد که از این 
تعداد 22 واحد غیرفعال و مابقی با ظرفیت های مختلف در حال فعالیت هستند.وی بیان کرد: 
بیشترین مشکل واحدهای غیرفعال و یا واحدهایی که با ظرفیت کم در حال کار کردن هستند 
نبود و یا کمبود نقدینگی است.وی تصریح کرد: البته برخی از صنایع کشاورزی نیز با ضعف 
مدیریتی مواجه هستند به عنوان مثال کشتارگاه صنعتی بجنورد ظرفیت تولید سالانه 13 هزار 
تن گوشت قرمز را دارد اما در حال حاضر فقط با 10 درصد ظرفیت در حال کار کردن است.

این مقام مسئول بیان کرد: نتیجه ضعف مدیریتی در این واحد تولیدی سبب شده تا سالانه 
مقدار قابل توجهی دام زنده برای کشتار و تامین گوشت قرمز سایر استان ها به صورت زنده 

از استان خارج شود که هیچ مزیت اقتصادی برای استان نخواهد داشت.
وی با بیان اینکه یکی از مشکلات این واحدهای تولیدی نبود سرمایه در گردش است، 
تصریح کرد: در این استان واحدهای لبنی وجود دارند که تعدادی از آن ها غیر فعال هستند.

این مقام مسئول گفت: بیشــتر این واحدهای تولیدی در زمانی در این استان راه اندازی 
شده اند که شیر یارانه ای در مدارس و فروشگاه ها توزیع می شد و برای تولید این محصولات 
راه اندازی شده اند اما در حال حاضر این واحدهای تولیدی قادر به تولید شیرهای استرلیزه 

و یا سایر محصولات لبنی نیستند در نتیجه توان رقابت را با دیگر صنایع لبنی نیز ندارند.
وی با اشاره به اینکه در این استان بیش از میلیون و 600 هزار تن محصول کشاورزی تولید 
می شود، گفت: بخشی از محصولات کشاورزی به صورت تازه خوری استفاده می شود و 
بخشی نیز نیاز به صنایع تبدیلی، تکمیلی، انبار و سردخانه دارند که تاکنون برای 50 درصد 
ظرفیت صنایع کشاورزی ایجاد شده و هنوز برای 25 درصد نیز باقی مانده که باید صنایع 

کشاورزی ایجاد شود.

جزییات پرداخت مطالبات گندمکاران و کشــاورزان و قیمت 
مصوب گندم و برنج اعلام شد.

وزیر جهاد کشاورزی از 2 برابر شدن کشت قراردادی و خرید تضمینی گندم 
و سایر محصولات کشاورزی خبر داد.وزیر جهاد کشاورزی گفت: تاکنون بیش 
از شش میلیون تن گندم به ارزش 90 هزار میلیارد تومان در کشور خریداری 

شده است.
محمدعلی نیکبخت، وزیر جهاد کشاورزی در دیدار با نماینده ولی فقیه در 
مازندران با اشاره به اولین سفر استانی گفت: شمال کشور محصولات عمده و 

اساسی را تولید می کند و مازندران در 14 محصول رتبه اول را تولید می کند.
او به ارز آوری مرکبات اســتان اشاره کرد و گفت: مازندران در برنج، صید و 
صیادی، طیور و تولید گوشــت مرغ در کشور صاحب رتبه است و بخشی از 
نیاز کشور و تهران را تولید می کند. و در تولید و اشتغال جایگاه خاصی دارد.

وزیر جهاد کشاورزی بر لزوم حمایت و پشتیانی از کشاورزان و حمایت از تولید 
داخلی و تولیدکننده گفت: اگر قرار است غذای مردم تأمین کنیم باید از تولید 
حمایت کنیم. نیکبخت گفت: هدف قانونگذار این اســت که تنظیم بازار به 
جهاد کشــاورزی واگذار. شد برای تنظیم بازار نگاه به تولید داخل دارد و باید 

این اصل تقویت شود.
وزیر جهاد کشاورزی گفت: در واردات و صادرات توجه به تولید داخل خواهیم 
داشت و به عنوان ملاک مدنظر است. و در کارهای زیربنایی و آب و خاک ا 

منابع وزارتخانه رقمی را استان درنظر می گیریم.
او گفت: بیش از شــش میلیون تن گندم خریداری شد و بیش از 90 هزار 
میلیارد تومان ارزش آن بود و 55 هزار میلیارد تومان مطالبات پرداخت شده 
است و قرار شد وزارت نفت بخش باقیمانده مطالبات را تأمین کند.وزیر جهاد 
کشاورزی یادآور شد: سعی می کنیم فاصله پرداخت و مطالبات کشاورزان را به 

حداقل برسانیم و قیمت گندم نیز مصوب و ابلاغ شده است.
او از تامین خط اعتباری برای خرید برنج توسط بانک مرکزی و ابلاغ به بانک 
کشاورزی تعریف شد وگفت: عملًا خرید برنج در استان های شمالی شروع شده 
است.وزیر جهاد کشاورزی کشت قراردادی را ابزاری برای حمایت و پشتیبانی 
از کشاورز دانست و گفت: در سال زارعی آینده سعی داریم کشت قراردادی را 
2 برابر کنیم. محمدعلی نیکبخت، وزیر جهاد کشاورزی در نشست نمایندگان، 
مدیران و فعالان اقتصادی گلستان، اظهار کرد: تعدادی محصولات اساسی 
کشاورزی گلستان دارای رتبه است همچنین با توجه به خاک حاصل خیز و 

هوای مناسب، ظرفیت بالقوه ای در گلستان وجود دارد.
وزیر جهاد کشــاورزی با اشاره به ظرفیت تحقیقات و پژوهش تاکید کرد و 
گفت: مزرعه محوری در دستور این وزارتخانه قراردارد و بنا داریم از ظرفیت 

دانشگاه و نخبگان به بهترین نحو استفاده شود.وزیر جهاد کشاورزی ادامه داد: 
علی رغم انجام فعالیت های گســترده در استان باز هم کارهای زیادی روی 
زمین مانده به خصوص در بخش منابع پایه مانند آب و خاک اقدامات زیادی 

باید انجام شود.
نیکبخت اضافه کرد: کشاورزان بهره بردار آب هستند و وزارت جهاد کشاورزی 
با مشارکت مردم وظیفه افزایش بهره وری و راندمان تولید را بر عهده دارد.وزیر 
جهاد کشاورزی وعده داد: با توجه به ظرفیت و استعداد استان گلستان، وزارت 
جهاد کشاورزی تخصیص اعتبار این منطقه را به صورت ویژه خواهد دید.وزیر 
جهاد کشاورزی اضافه کرد: یکی از بخش هایی که زمینه سرمایه گذاری دارد 

صنایع تبدیلی و تکمیلی است که اتفاقاً متقاضی هم در این بخش زیاد است.
وزیر جهاد کشــاورزی با بیان اینکه اعتبار در بخش تأمین سرمایه و منابع 
محدود است، افزود: با این حال تلاش می کنیم منابع تسهیلاتی و اعتباری را 
به سمت کمک به توسعه استان ببریم.نیکبخت کشت قراردادی را ابزاری برای 
حمایت و پشتیبانی از کشاورز دانست و گفت: در سال زارعی آینده سعی داریم 

کشت قراردادی را دوبرابری کنیم.
وزیر جهاد کشاورزی ادامه داد: از آنجایی که تأمین سرمایه برای کشاورز دشوار 
است، کشت قراردادی برای حمایت از زارعان بسیار کمک کننده خواهد بود.او 
در توضیح برنج انبار شده کشاورزان از سال گذشته، گفت: همواره سعی وزارت 
جهاد کشاورزی حمایت از تولید داخل و تولید کننده است بر این اساس دو نیم 

همت را دولت به خرید برنج اختصاص داد.
وزیر جهاد کشاورزی اضافه کرد: با آغاز خرید برنج از کشاورزان شمال کشور 
بخش قابل توجهی از برنج موجود در انبارها به فروش خواهد رفت.وزیر جهاد 
کشاورزی در خاتمه تاکید کرد: هر تاجر و بازرگانی که بنا به واردات برنج دارد 
باید بخشی از برنج شمال را خریداری کند؛ با این روش قسمتی از مشکل برنج 

کاران مرتفع می شود.

95 درصد صنعت آسانسور در کشور بومی سازی شده است
رییس اتاق تعاون ایران گفت: 95 درصد صنعت آسانسور در 
کشور بومی سازی شده است، تنها 5 درصد از قطعات نیاز به 
واردات دارد که تا چند ســال آینده تمام قطعات در داخل تولید 

شود.
به گزارش اتاق تعاون ایران، بهمن عبداللهی، رئیس اتاق تعاون ایران در آئین 
افتتاح نمایشگاه آسانسور و پله برقی از 23 تا 26 تیر اظهار کرد: صنعت آسانسور 
در سال های اخیر رشد خوبی داشته و در تولید قطعات آسانسورها با ارتفاع بلند نیز 

اقدامات خوبی انجام شده است.
وی افزود: تولیدات و کیفیت در این صنعت به حد قابل قبولی رسیده است که 

امیدواریم در کمتر از 5 سال آینده از واردات بی نیاز شویم.
رئیس اتاق تعاون ایران بر توسعه صادرات با رفع موانع تاکید کرد و گفت: این 
اتاق در تعاملات با کشــورهای مختلف دنیا به دنبال تسهیل صادرات است با 

اقداماتی که در صنعت آسانسور اتفاق می افتد در 2 تا سه سال آینده صادرات پیشی 
خواهد گرفت.وی افزود: صنعت آسانسور و پله برقی، در صنعت ساختمان پیشرو 

است و پیشرفت های قابل توجهی از نظر کمی و کیفی دارد.
عبداللهی با بیان اینکه تولیدات قطعات آسانسور و پله برقی به بیش از 15 کشور 
دنیا صادر می شود گفت: صنعت آسانسور و پله برقی به خاطر کیفیت خوب یکی 
از صنایع پیشرو است و اکنون در کشورهای همسایه و اروپایی صادرات می کنیم 

امسال تمهیدات خوبی در حوزه صادرات گرفته شده است.
رئیس اتاق تعاون ایران گفت: در این نمایشــگاه بیش از 140 شرکت داخلی 
و 15 شرکت خارجی از هفت کشــور دنیا حضور دارند که به تقویت صادرات 

کمک می کند.
عبداللهی با اشاره به تولید سالانه 1200 پله برقی در کشور، گفت: کمتر از هزار 

دستگاه مصرف داخلی است و بیش از 200 دستگاه امکان صادرات دارد.
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